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A Zetelaki közbirtokosság, 

mint gazdaságfejlesztési erőforrás 

 

Szakdolgozatom témája gazdaságtörténeti fejlődéstudomány, a választott területem 

Zetelaka, hiszen ez a község az otthonom. A Világ legkülönlegesebb dolga az, hogy ha tudod, 

hogy honnan származol, kik voltak a felmenőid, milyenek voltak. Mit tettek a múltban, ami a mi 

életünkre is kihat. Mennyire őrizték meg önmaguk valós jellemét, a népünk hagyományait, 

kulturális tevékenységeit. Mik azok az elvek, amiket a népünk követett, hogyan és miként tudta 

fenntartani önmagát. Mik voltak azok a behatások, amik megváltoztatták a népünk gazdasági 

helyzetét és hogyan vészelték át. Gazdasági fejlődése az évszázadok alatt milyen fejlődésen ment 

át, milyen megoldásokat kerestek, milyen területeket fedeztek fel, amik segítettek a község 

gazdaságának felvirágoztatásában.  

Szakdolgozatom célja megismerni, megvizsgálni és megpróbálni javaslatokat tenni a 

nagyobb gazdasági fejlődés érdekében. Tehát megvizsgálom Zetelaka első feljegyzéseit, élet 

stílusát, megélhetési lehetőségeit, a népi kultúra fejlődését, gazdaságának kialakulását és fejlődését, 

figyelembe véve a történelmi hatásokat ez alatt értem az Osztrák-Magyar Monarchiát, az első, 

illetve második Világháborút, kommunizmust és rendszerváltást. Ezek voltak legnagyobb hatással 

a nép életére és életszínvonalára a történelem során, amelyek nyomot hagytak a község életében.  

Kutatásom fő célja mindamellett, hogy sikeresnek nevezhetem Zetelaka község 

történelmének kutatását és sikeres anyag és információkat szerezhettem az, hogy bebizonyítsam a 

Zetelaki Közbirtokosság tevékenységének gazdasági szerepét és fontosságát a község gazdasági 

fejlődésében. A mélyinterjús felmérést választottam, hiszen ezzel a felméréssel a válaszadó 

személy a saját szavaival oszthatja meg a gondolatait, véleményét és érzéseit. A célcsoportom 

olyan 18-86 év közötti személyek, akik a községben élnek vagy éltek, rendelkeznek 

közbirtokossági arányjoggal és aktívan részt vesznek a község életében. A szakirodalomra, a 

történelmi kutatásaimra és a közbirtokosság adatai és ismereteire támaszkodva fogalmaztam meg 

kérdéseimet. Leginkább arra voltam kíváncsi, hogy az embereknek milyen véleményük van a 

község és a birtokosság vezetőségével kapcsolatban és ők hogyan látják melyik az a bizonyos 

irány, ami növelne a község színvonalán, fejlődéséhez nagyban hozzájárulna és ezekben milyen 



szerepet vállalhat maga a birtokosság. Az interjú alanyain kívül sikerült a Zetelaki Közbirtokosság 

elnökével, Boros Józseffel is készítenem egy kisebb interjút, amelyben elég részletesen beszámol a 

mostani fejlesztésekről.  

A kutatásaim és vizsgálataim során nagyon sok személlyel és annál is több feljegyzéssel 

találkoztam. Az otthonom történelmi és gazdasági vizsgálata számos olyan információt sodort 

elém, amelyek eddig nem vettem figyelemben, vagy nem is tudtam a létezéseiről. Mindig is 

tudtam, hogy Zetelaka réginek mondtató község, de az, hogy ennyire nyomon tudtam követni a 

fejlődését nagy hatással volt rám. Vizsgálataim során nagyon sok érdekes információnak lettem 

gazdája és ezek mellet mások szemével is láthattam a mostani helyzetet, a község fejlődését, és 

amit még kellene fejleszteni. Ezek mellet nagyon szépen kimutatható, hogy milyen fontos 

szerepet tölt be a község életében és gazdaságában a Zetelaki Közbirtokosság, hiszen a község 

legnagyobb erőforrásának mondható szervezet támogatása öleli körül a község mindennapjait 

nagyon színessé és gazdaggá téve a község gazdasági, szociális, kulturális életét. 

Az interjúk által és a közbirtokossági elnökkel folytatott beszélgetés alapján egy nagyon 

érdekes következtetésre jutottam. Az emberek, mint szervezeten kívüli tagok, aminek a hasznát 

elég nagymértékben élvezik nem mindig értik a belső rendszer működését. Több megkérdezett 

személy közül észre lehetett venni, hogy igazából ők elmennek a záró gyűlésekre, de nem igazán 

értik vagy nem igazán érdekli őket a fejlesztések haladása. Inkább mondanám azt, hogy számukra 

a látszat a lényeg, nem az, hogy most milyen pályázatok, vagy projektek folytak egész évben. 

Mindenki a végösszeget nézi az évi elszámolás végén, és nem veszik számba a fejlesztésekkel való 

költségeket is. Vagy érzékelhető egy másik véglet is, akik túlbuzgón igyekeznek megmondani 

külső szemmel, hogy mit kellene, tegyenek a nagyobb fejlődés és jövedelemforrás érdekében. 

Viszont a két véglet közt is közép tökéletesen tükrözi az emberek okos meglátásait, amik nagyon 

fontosak a község fejlődésében. Ezen kívül az önkormányzat működésével való kérdéseknél 

érezhető volt az elégedetlenség nagyon sok téren is. A rend és tisztaság hiánya, a vízrendszer 

működése, az önkormányzat személyzetének hozzáállása, az oktatás minősége és még sok egyéb 

kíván maga után még újítást és javítást.  

Véleményem szerint Zetelaka községnek területfejlesztési és vidékfejlesztési szükségletei, 

igényei magasak. Urbanisztikai, települési fejlődések mindenképp fontosak, a lakosság igényeinek, 

elvárásainak eleget kell tenni. Mindenki érdeke, hogy a közösség fejlődéseken menjen át a jobb 

életszínvonal elérése érdekében. Jobb környezet, jobb élet. Az önkormányzat alkalmazkodása és 

támogatása a civil szervezetek irányába, az oktatással, a kultúrával és egyéb már megvitatott 

problémák megoldásával fejlődhet karöltve a Zetelaki közbirtokosságot. Jobb viszony kialakítása, 



anyagi és szellemi támogatása minden olyan személy, szervezet felé, amely a település jólétéért 

tenne. A Zetelaki közbirtokosság támogatása a község életében egyszerűen szükségletté vált már 

az évtizedek során. A nép tulajdonát képező szervezetről beszélünk, amely fenntartja és fejleszti a 

községet minden téren. A kultúrát támogatja, az oktatási intézmények tűzifa ellátását biztosítja, az 

egyházat támogatja, utakat javít, az önkormányzatot támogatja, ezek mellet, események és 

személyek támogatása. 

 Vizsgálatom és kutatásom alatt megismerhettem a község történelmi hátterét, a lakosság 

életének körülményeit, a gazdasági helyzetüket és, hogy hogyan építették ki a községet, és hogy 

fejlesztették az évszázadok alatt. Vizsgálatom alatt megismerhettem a lakosság által fontosnak vélt 

problémákat, véleményeket és ezek ismeretében arra a következtetésre jutottam, hogy Zetelaka 

község a Zetelaki Közbirtokosság és az által nyújtott támogatás nélkül nem lenne, azon a szinten 

ahol van. Az önkormányzat által történt fejlesztések lassú ütemben működnek és a már meglevő 

dolgok fenntartására nagyobb hangsúlyt kellene, hogy fektessen. A közbirtokossággal, mint 

szervezettel az emberek nagy része teljesen meg van elégedve és szerintem is egy nagy ütemben 

fejlődő szervezet, amely nagyon szép irányban alakítja és fejleszti biztonságosan a tulajdonban 

levő dolgokat. 

Egy olyan Zetelakát szeretnék, ahol mindenki büszke a településére, ahol a legfőbb 

identitásokkal felvértezet, rendszer működik. Ahol a fiatalság, a civil szervezetek támogatva 

vannak. Ahol az ötleteket meghallgatják, engedik kibontakozni a személyeket és nem kényszerítik 

bele egy szürke életbe.  Ahol az emberek büszkék a hagyományaikra és megtanítják a 

gyermekeiknek is. Olyan községet szeretnék, amely tiszta, ahol nem kell megszólítani senkit, hogy 

ne dobja el a szemetet, ahol minden közszolgálat elérhető, van víz, áram, szennyvízelvezetés, 

szemétszállítás, a község minden településén, aszfalt úton lehessen közlekedni. Mindenki 

tulajdona tisztázva van és a saját nevére van írva. A fejlesztések ne menjenek a termelések kárára, 

legyen vadgazdálkodás, hogy az emberek ne kelljen, rettegjenek a vad támadások miatt, ne kelljen 

a kukoricásból, búzásból, pityóka földekből kikergetni a vadakat. Azt a termelői települést 

szeretném viszont látni, mint ami 20 évvel ezelőtt volt, ahol nem volt felhagyva a szántó földek, 

minden területen kukorica, búza, pityóka várta a betakarítást. Ősszel megint szeretném hallani a 

malmok hogyan, őrlik a megtermelt búzákat és mindenki a saját termését értékesítheti. Egy olyan 

település az álmom, amely önfenntartó, nincs szüksége a gyors ételekre, a szupermarket 

áruláncára, ahol a saját termés sokkal fontosabb, mint ezekbe a nagy áruházakban levő termékek. 

Ahol a gyermekeink még tudják mit jelent kint a mezőn lenni. Megdolgozni a saját termés 

szüreteléséért. Érezi azt a felszabadító érzést, amikor a kamrába teszed be az eltett saját 

élelmiszereket. Azt a bizonyos biztonságérzetet, amik ilyenkor felszabadulnak az emberben, a 



büszkeséget és a hálát. A hálát a földért, az ételért, az egészségért és a munkáért. Hálát, hogy egy 

murokért nem kell már üzletbe küldeni a gyermeket, hanem csak hátra a kertbe és látni, ahogy fut 

szembe a szülővel, hatalmas mosollyal az arcán és ahogy suppog a csizma a lábán és lóbálja a 

sáros murkokat. Az a bizonyos érzés, amikor hálásak vagyunk Istennek, hogy mindenünk meg 

van, amire csak szükségünk lehet. 

Egy ilyen községet szeretnék otthonomnak, amely fejlett, viszont hagyományaiban gazdag. Ahol 

megfontoltan döntünk a település fejlesztéséről. Ahol a célok tiszták és biztosak és nem kell 

rettegnünk a jövő képétől. Ahol az emberek tanultak, mindenki tudja saját feladatát és értékeit.  

 


